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Beste mensen,  

Bijna niemand zag het aankomen: ineens kondigde premier Rutte zijn ontslag aan. ‘Het zou ook eens tijd 

worden’, inderdaad, ik voel dat u dat gaat zeggen. Maar … toch mooi dat onze democratie zo functio-

neert, dat een overgang naar een andere regering volgt zonder staatsgrepen, bloedvergieten of de drei-

ging daarvan. De soap in de VS rond voormalig president DT (zijn naam schrijf ik liever niet voluit) is nog 

altijd gaande.  

Na dat onverwachte afscheid is veel gebeurd: op links de samenwerking tussen GroenLinks en de PvdA 

met als lijsttrekker de gelauwerde Frans Timmerman, kleinzoon van een kompel uit de Limburgse mijnen, 

zoals hij zelf graag en trots mag vertellen. Hoera! Jammer dat de SP direct met een keiharde sneer rea-

geerde.  Lilian Marijnissen blikte terug op de samenwerking tussen PvdA en VVD in vorige kabinetten. 

Haar linkse directe deed pijn, ze sloeg deuren dicht die open hadden kunnen blijven, nu de kaarten op-

nieuw worden geschud, maar … helemaal ongelijk heeft ze niet. Rutte II met de PvdA was een kabinet 

waar we allemaal nog een beetje kiespijn van hebben, niet alleen Lodewijk Asscher.  

Het spannendst van alles deze zomer: wat gebeurt er in het politieke midden? Er schuiven wolkjes voor 

het zonnetje waar de BBB dankzij de statenverkiezingen zich in kon wentelen: ineens lijkt Pieter Omtzigt 

een nog grotere aantrekkingskracht te hebben dan Caroline. Gaat ‘Pieter’ dat enorme krediet bij de kiezer 

verzilveren met zijn Nieuw Sociaal Contract? Een partijnaam die totaal niet bekt. Wat wil hij precies? Tijd 

om zijn gelijknamige boek uit 2021 nog eens door te spitten. Daarvan achter in de ORH een verslag.  

Terug naar de lokale politiek: dit ORH nummer wil de leden informeren over wat er in onze afdeling en 

gemeente speelt. Met GroenLinks delen we in het Westerkwartier – zoals u allang weet – een wethouder, 

de twee fracties werken nauw samen en op 7 oktober komt er een gezamenlijke campagneaftrap. Een uit-

nodiging daarvoor volgt nog.  

Dit keer wat langere stukken. Onze voorzitter Jelle Veenstra deelt zijn politieke indrukken met u. Fractie-

voorzitter Sandra de Wit hield ter gelegenheid van de Voorjaarsnota een eigen politiek verhaal, dat we 

van de website overnamen.  

Redactie, Joost Eskes, 5 september 2023 

  Ons Rode Hart 
        Nieuwsbrief van  de PvdA afdeling Westerkwartier          september 2023  
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POLITIEK IN HET  
WESTERKWARTIER   

 

Door Jelle Veenstra  

Voorzitter van de PvdA, afdeling Westerkwartier 

De mooie zomer is voorbij, het politieke seizoen gaat weer beginnen! Het 

belooft een bijzondere tijd te worden met de Tweede Kamerverkiezingen 

in zicht. Temeer omdat er veelbelovende nieuwe partijen en coalities 

meedoen zoals de lijst PvdA/Groen Links  als verenigd links en Nieuw So-

ciaal Contract van Pieter Omtzigt. Ook de BBB kan nog wel als een rela-

tieve nieuwkomer beschouwd worden.  De landelijke politieke verhoudin-

gen zullen behoorlijk opgeschud worden!  

 

Uiteraard hoop ik van harte dat wij weer eens een behoorlijk resultaat 

halen en een belangrijke rol in het landsbestuur kunnen gaan spelen. De 

samenwerking met Groen Links lijkt mij daarbij noodzakelijk. Hoe groter het aantal zetels, des te groter je 

invloed om je doelen te bereiken!  Programmatisch verschillen we weinig, iedere partij legt wel zijn eigen 

accenten, en daar moeten we elkaar de ruimte voor blijven geven. De PvdA moet daarbij zorgen dat we 

aantrekkelijk worden en blijven voor het toenemend aantal kiezers  voor wie  het sociaaleconomische be-

leid van levensbelang is!  

Niet alleen ons land bevindt zich op een kantelpunt in de geschiedenis. Dit geldt voor de hele wereld. Pro-

blemen als klimaatverandering, immigratie en vluchtelingen, de afgelopen coronapandemie laten zien dat 

de wereld voor enorme uitdagingen staat. Ook de politieke en economische verhoudingen zijn aan het 

verschuiven. De opkomst van de BRICS landen (Brazilië, Rusland, China, India, Zuid-Afrika)  brengt met 

zich mee dat zij meer invloed gaan uitoefenen en dat de rol van de VS en Europa anders wordt. In die 

Brics-landen is de staatsinvloed op de economie veel groter. Het kapitalisme met maximale individuele 

vrijheid kan de problemen ook niet oplossen. Dit betekent dat we in ons land tot een herbezinning moe-

ten komen op onze manier van leven en besturen.  

Boven op de wereldwijde ontwikkelingen spelen in Nederland de problemen van huisvesting en woning-

nood, het toenemend aantal mensen onder de armoedegrens, het gebrek aan zekerheden voor de jeugd 

en het tekort aan arbeidskrachten in vrijwel alle sectoren. Het opkomende populisme biedt simpele op-

lossingen voor en soms zelfs ontkenning van de problemen, het leidt tot nationalisme en isolationisme. 

Zie de Brexit en de hoge hekken om Hongarije en de VS.  

 

Dit is het moment om vanuit de PvdA en Groen Links  goede aansprekende antwoorden te geven op de 

gesignaleerde problemen. Vanuit perspectief voor de samenleving, goede sturing door de overheid op die 

samenleving met maximaal nastreven van duurzaamheid en natuurbescherming.  

Inmiddels heeft ons afdelingsbestuur overleg gehad met het bestuur van GroenLinks Westerkwartier en 

hebben we afgesproken gezamenlijk campagne te gaan voeren in de periode tot 22 november.  Op zater-

dag 7 oktober om 15 uur organiseren we een gezamenlijke ledenbijeenkomst in het teken van de aftrap 

voor de campagne! U hoort hier later meer van. Houdt uw mail in de gaten.  

Jelle Veenstra 

voorzitter 

Ps. Mijn verhaal bevat nogal eigen visie op de wereld, ik kan me voorstellen dat leden ook wel eens iets 
kwijt willen. Het lijkt me daarom leuk als je daaronder de leden aanbiedt om voor het volgende ORH een 
opinie of commentaar op iets te schrijven, een soort rubriek Ingezonden. 
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LEEFBAARHEID  
IN HET  

WESTERKWARTIER 
 

Sandra de Wit, fractievoorzitter PvdA in haar 

reactie op de Voorjaarsnota op 12 juli 2023 

Voorzitter, als er veel gebeurt in de wereld, zoals 

bijvoorbeeld de oorlog in Oekraïne, in Nederland 

nu het kabinet gevallen is, waar we vast gevol-

gen van gaan merken in het Westerkwartier, dan 

is het extra belangrijk stil te staan bij onze eigen 

situatie in het Westerkwartier. We spreken vaak 

over “de Westerkwartierse oplossing” en dat 

gaat dan over gezamenlijkheid, zelfredzaamheid van inwoners, soms wat eigenzinnigheid. Want wij doen 

het regelmatig op onze manier. 

Landelijke verkiezingen 

Er komen landelijke verkiezingen, over niet al te veel maanden. Nu eerst een periode met demissionair 

kabinet. Waardoor we kunnen verwachten dat beleidsontwikkeling op een aantal dossiers op zich zal la-

ten wachten. 

Doorontwikkelen 

Nu kunnen we hierdoor onzeker of angstig raken. Er is echter ook actie en duidelijkheid nodig, besluitvor-

ming, zodat we voort kunnen met ontwikkelen in onze mooie gemeente. We zien dat na het vaststellen 

van het College Uitvoeringsplan er stappen gezet worden, plannen gemaakt worden die richting uitvoe-

ring gaan. Daar zitten onze inwoners op te wachten, wij als raad natuurlijk ook. In de uitwerking die we 

lezen in de financiële stukken zien we voor de komende jaren ruimte om te ontwikkelen. Belangrijk is dit 

dan ook te doen, het gaat weliswaar om incidenteel geld, maar ook daarmee kunnen voor inwoners 

mooie dingen gedaan worden. 

Compliment aan de medewerkers 

De fractie van de PvdA wil een groot compliment geven aan alle medewerkers van de gemeente die zo 

hard werken om die plannen tot uitvoer te laten komen. Wij zien dat ook in het Westerkwartier spanning 

ontstaat als het gaat om het invullen van vacatures, dan vooral op bepaalde kennisgebieden. We hebben 

grote waardering voor alles wat wel lukt ondanks die krappe bezetting.  

Een vijftal onderwerpen om bij stil te staan: 

• Vervoer en openbaar vervoer 

• Sport 

• Vrijwilligers 

• Huisvesting 

• Participatie 

Voorzitter, de fractie van PvdA Westerkwartier wil stilstaan bij een vijftal onderwerpen die voor onze in-

woners en de leefbaarheid in het Westerkwartier zo van belang zijn. Steeds meer wordt duidelijk dat 

“ons” Westerkwartier zijn eigen manier heeft en wil hebben. Dat “samen” en “contact” belangrijk zijn en 

dat we elkaar daar heel hard voor nodig hebben. Dit gaat allemaal over leefbaarheid. 

  

De PvdA-fractie, vlnr Mark Veenstra, Myra Eeken-Hermans  
en fractievoorzitter Sandra de Wit 
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Vervoer en openbaar vervoer  

Vervoer en openbaar vervoer zijn daarbij belangrijke onderwerpen. De fractie van de PvdA is dan ook blij 

dat het college zich heeft uitgesproken toen duidelijk werd dat een aantal buslijnen verdwijnt of een ern-

stig beperkte dienstregeling krijgt. Onze gemeente is omvangrijk, kent daarmee flinke afstanden tussen 

dorpen. Het is belangrijk dat inwoners vanuit hun woonplaats met het OV kunnen reizen. Laten we crea-

tief zijn door inzet van Hubs, deeltaxi’s, vervoer door vrijwilligers: alles moet worden bekeken om bereik-

baarheid te behouden. Zo zorgen we er bijvoorbeeld voor dat gezinnen met kinderen in dorpen willen 

wonen, die zijn voor de leefbaarheid weer zo belangrijk. Wij vragen dan ook middels de motie die we sa-

men met GroenLinks indienen (…) met de titel Omdenken Openbaar Vervoer, aandacht voor het creatief 

zoeken naar mogelijkheden om zo vervoersmogelijkheden in stand te houden en/of te ontwikkelen.   

Sport  

Sporten is een ander belangrijk onderwerp in het Westerkwartier. 

Dan gaat het ook over nieuwe sporten (….). Wij snappen daarom de 

vraag van inwoners naar de mogelijkheden voor de ontwikkeling 

van Padelbanen. Vandaar de motie onderzoek haalbaarheid Padel-

banen, die GroenLinks straks namens de PvdA en GroenLinks zal 

indienen.  

Waar sport is zijn ook accommodaties. Een belangrijk deel van de 

sport vindt daar plaats en gaat over contact met elkaar. Graag zien 

we dat wordt onderzocht hoe optimaal gebruik gemaakt kan wor-

den van bijvoorbeeld kantines. Is het mogelijk in deze al bestaande 

accommodaties ontmoetingsplekken voor jeugd te creëren als daar 

behoefte ligt in een dorp? Immers een al bestaande accommodatie 

gebruiken voor ontmoeting vergroot de leefbaarheid in een dorp! De motie sportaccommodaties als ver-

brede ontmoetingsplek dienen we samen met GroenLinks in. 

Vrijwilligers 

Vrijwilligers zijn op veel fronten belangrijk, zeker in onzekere tijden. Bijvoorbeeld in de zorg. Het gaat dan 

natuurlijk om mantelzorgers. De fractie van de PvdA wil hierbij grote waardering en respect uitspreken 

voor de grote inzet van mantelzorgers. Maar er zijn veel meer vrijwilligers. Ook in de ondersteuning van 

onze inwoners zijn vrijwilligers heel belangrijk. De aanvraag van Humanitas, om de bekostiging te veran-

deren naar een subsidierelatie snappen wij. Wij horen graag van de wethouder welke mogelijkheden hier 

liggen. Net als met de Schans zou toch een subsidierelatie kunnen ontstaan? De effectiviteit van Humani-

tas wordt zo vergroot, meer inwoners geholpen. De verantwoording van de inzet van de subsidie zien we 

dan met vertrouwen achteraf tegemoet. 

Een groep vrijwilligers die afgelopen tijd al heel goed werk heeft gedaan zijn de energiecoaches. We steu-

nen de aanpak om ook professionele inzet te plegen om duurzaamheidsmaatregelen nog meer te steu-

nen. We zijn echter ook benieuwd hoe de wethouder denkt over 

de inzet van de huidige energiecoaches. We dienen daarom de 

motie met als titel energiecoaches van de Christen Unie mede 

in. 

Om de leefbaarheid op zijn Westerkwartiers te steunen zien wij 

graag dat vrijwilligers die initiatieven nemen, daarbij steun kun-

nen krijgen. Dan gaat het niet over het overnemen van initiatie-

ven, maar over ondersteuning bijvoorbeeld bij het zoeken naar 

fondsen, het neerzetten van projectmanagement en financieel 

management bij grote projecten. De fracties van de PvdA en 

GroenLinks dienen hiervoor een motie in. 

Een padel racket 
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Huisvesting 

De uitdagingen op gebied van huisvesting zijn groot, we willen bouwen en zien ook de veranderingen in 

de markt die bouwen moeilijker maken. De wachtlijsten voor de verschillende doelgroepen zijn echter 

lang en dat maakt duidelijk dat bouwen echt nodig is. Natuurlijk zijn wij bezorgd nu duidelijk is dat de 

huisvesting voor statushouders achterblijft, dat niet voldaan wordt aan de gemaakte afspraken. Onze ge-

meente is zeker niet de enige.  

We horen vanuit het college hoe gewerkt wordt aan een oplossing. Het meedenken van de dorpen vinden 

we zeker belangrijk. De huidige uitdagingen vragen om een creatieve kijk. Gelukkig zien we hierin ook 

mooie initiatieven. Met trots kunnen we zeggen dat de Knarrenhof in Marum echt van start gaat, dat er 

steeds meer vraag is naar alternatieve woonvormen als pre-mantelzorgwoningen, het delen van wonin-

gen en verschillende woonvormen. De oproep van de PvdA is zeker ook om met deze actieve en creatieve 

energie verder te gaan! 

Participatie 

Voorzitter, tot slot, er wordt gewerkt aan een notitie over participatie. Hoe kunnen we met inwoners 

spreken over wat belangrijk is voor ons als Westerkwartierders. Hoe kunnen inwoners meepraten, mee-

denken, hun ideeën met ons delen? In september volgt een notitie hierover. Wij zien graag dat de partici-

patie voor jeugd hier een belangrijke plek in krijgt. Ook als het gaat om specifieke onderwerpen als de 

energietransitie. Immers de jeugd moet het gaan doen de komende jaren, zo belangrijk dat zij meedoen, 

denken als gesproken wordt over dit onderwerp. 

Want leefbaarheid in het Westerkwartier gaat verder bij de jeugd! 

 

 

Overgenomen van facebook: vlnr wethouder Be Schollema,  
Joachim Bekkering, Henrica Bergsma, Sandra de Wit,  
Myra Eeken-Hermans en zittend op een knie, Mark Veenstra  
https://www.facebook.com/PvdAWesterkwartier/  

  

https://www.facebook.com/PvdAWesterkwartier/
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Uit de fractie 

BEZUINIGINGEN OPENBAAR VERVOER 
WESTERKWARTIER DEELS VOORKOMEN 

 

Goed openbaar vervoer betekent niet alleen zorg 

voor de cruciale verbinding met de stad Groningen, 

waar veel inwoners werken of studeren, maar ook 

zorg voor de bereikbaarheid van voorzieningen in na-

burige dorpen en gemeenten. Het zou mogelijk moe-

ten zijn om met openbaar vervoer door de gehele 

gemeente Westerkwartier te reizen. Zo kunnen alle 

inwoners in het Westerkwartier in de toekomst toch 

mobiel blijven. 

Mark Veenstra en Natasja Bennink – respectievelijk raadslid voor PvdA en 

GroenLinks (zie foto’s) - maken zich grote zorgen over de bezuinigingen 

op het openbaar vervoer. De leefbaarheid in het Westerkwartier staat 

hierdoor onder druk. Veel bewoners uit Oldehove, Saaksum, Ezinge, Feer-

werd en Garnwerd zijn verontrust. 

Groningen en Drenthe krijgen te maken met een bezuiniging van miljoe-

nen euro’s op het openbaar vervoer. Acht buslijnen zouden volledig wor-

den weggevaagd. De buslijnen 36 Oldehove-Winsum en 35 Oldehove-

Groningen in de spits horen daarbij. Vooral ouderen en scholieren gebrui-

ken de bus. Scholieren uit Oldehove, Saaksum, Ezinge, Feerwerd en 

Garnwerd nemen de bus richting AOC Terra in Winsum en naar de stad. 

Vragen aan het college 

Natasja Bennink en Mark Veenstra hebben over deze kwestie vragen ge-

steld aan het college van burgemeester en wethouders. Ze riepen het 

college op om de aangekondigde bezuiniging te voorkomen.  

“Eigenlijk zou er veel meer geïnvesteerd moeten worden in het openbaar 

vervoer op het platteland omwille van de leefbaarheid’, stellen beide 

raadsleden. Het college van burgemeester en wethouders vindt het eveneens onacceptabel dat het OV-

bureau Groningen-Drenthe willen snijden in de buslijnen 35 en 36. Ze hebben een stevige brief naar OV 

bureau Groningen-Drenthe gestuurd waarin ze aandringen om de bezuinigingen ongedaan te maken. 

Dat heeft misschien een beetje geholpen. Het OV-bureau Groningen-Drenthe laat komend jaar minder 

buslijnen vervallen dan eerder werd aangekondigd. Acht buslijnen zijn er gered waarvan zeven in de pro-

vincie Groningen. Helaas zal lijn 35 alleen nog in de avond rijden. Dit heeft grote gevolgen voor gebruikers 

in Oldehove, Saaksum. Ezinge, Feerwerd en Garnwerd. Zij zijn vanaf 11 december 2023 overdag verstoken 

van een directe verbinding met de stad Groningen. Lijn 36 is nu nog gespaard gebleven onder de voor-

waarde dat er nog miljoenen moeten komen uit de provincies Groningen en Drenthe en het rijk. De fre-

quentie van lijn 3 Q link blauw van Lewenborg (Groningen) naar Leek via het Hoofdstation gaat terug van 

bijvoorbeeld zes naar vier of van vier naar twee keer per uur.  

De zorgen blijven. 
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‘LINKSE SAMENWERKING’  
 

LEDENRAADPLEGING PVDA EN GROENLINKS 
 

 

Op 9 juni jl. vond een noordelijke ledenraadpleging plaats over linkse samenwerking. Er waren in de Euro-

borg ongeveer 70 belangstellenden aanwezig afkomstig uit de provincie Groningen, Drenthe en Overijssel. 

Vanuit de afdeling Westerkwartier van de PvdA waren Jens Elema en drie leden van het bestuur aanwe-

zig: Paula Grit, Eric Helmers en Pieter Veenstra. Enigszins verrassend was wel dat het niet alleen een le-

denraadpleging betrof van de PvdA maar dat er ook leden van GroenLinks aanwezig waren. In de voor-

aankondiging was dit niet heel duidelijk gecommuniceerd.  

De landelijke politiek was goed vertegenwoordigd. Er waren drie Tweede 

Kamerleden aanwezig, Henk Nijboer en Julian Bushoff van de PvdA en 

Tom van der Lee (voorzitter van de parlementaire enquêtecommissie 

aardgaswinning) van GroenLinks. Daarnaast waren de voorzitters van 

beide partijen aanwezig: Esther-Mirjam Sent van de PvdA en Katinka Ei-

kelenboom van GroenLinks.  

Verschil maken 

De raadpleging werd buiten gestart door langs een op grond getapete lijn 

aan te geven hoe men in het algemeen dacht over samenwerking tussen 

beide partijen. Het resultaat was dat de meeste aanwezigen, zeg maar 

ruwweg 80-90%, positief dachten over de samenwerking. Maar sommige 

aanwezigen waren ook heel kritisch door aan te geven bijvoorbeeld dat 

de PvdA een conservatieve partij is waar je het verschil niet mee gaat ma-

ken. Een ander bezwaar luidde dat het proces van samenwerking zoals dit 

nu op gang is gekomen het gevaar in zich heeft dat we een fusie worden 

in gerommeld. Eén van de aanwezigen gaf ook aan dat de PvdA een brede 

volkspartij zou moeten zijn maar dat de binding met grote groepen in de 

samenleving is kwijtgeraakt. Daar zou meer energie in moeten worden 

gestoken.  

Thema’s  

Na deze inleiding konden de aanwezigen kiezen uit de vier thema’s: Land-

bouw, Bestaanszekerheid, Klimaatrechtvaardigheid en Immigratie. Be-

stuurslid Pieter Veenstra was aanwezig bij het thema Landbouw en de be-

stuursleden Paula Grit en Eric Helmers bij het thema Bestaanszekerheid. 

Zie voor een filmpje van de genoemde thema s en de manier waarop de 

PvdA en GroenLinks hier gezamenlijk in staan ook het Youtube filmpje 

“Samen onze toekomst in handen nemen.” met de ondertitel “Een nieuw 

links verhaal.” dat tijdens de inleiding werd getoond.  

Bij het thema Landbouw waren ongeveer 20 leden van beide partijen aan-

wezig. Gevraagd werd op zoek te gaan naar de gedeelde waarden op het 

thema Landbouw. Tijdens de discussie bleek dat er veel overeenkomsten te zijn. Leden van GroenLinks 

zitten misschien dichter aan tegen de transitie naar een ander voedingspatroon terwijl leden van de PvdA 

ook keken naar de inkomenszekerheid van de boeren. Maar in grote lijnen was er overeenstemming: min-

der intensieve landbouw, minder dieren, meer biodiversiteit, meer inzetten op lokale productie en inper-

ken van de macht van de grote bedrijven in de agri-business. 

Esther Mirjam Sent,  
partijvoorzitter PvdA 

Katinka Eikelenboom, partijvoorzit-
ter van GroenLinks 

https://youtu.be/Dv7i6f0I73c
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Op de stelling of beide partijen op basis van deze waarden ook de samenwerking willen aangaan met de 

BoerBurgerBeweging werd de discussie intenser. Temeer daar de Statenfractie van GroenLinks in Dren-

the, vertegenwoordigd in de discussiegroep, bij de onderhandelingen over collegevorming direct heeft 

aangegeven niet met de BBB te willen samenwerken. Daarentegen gaat de PvdA in de provincie Gronin-

gen wel samen met de BBB een collegeprogramma vormen. Het algemene beeld kwam naar voren dat 

GroenLinks sceptischer staat tegenover samenwerking met de BBB dan de PvdA. De PvdA denkt dat ze op 

met name sociale thema’s wel goed met de BBB zouden kunnen samenwerken.  

Bestaanszekerheid  

Bij het thema bestaanszekerheid zaten Paula en Eric aan tafel met vooral PvdA leden en maar weinig 

GroenLinks leden. Er was een levendige discussie en de eensgezindheid was groot. Het thema werd breed 

opgepakt,  zo schonk de tafel ook aandacht aan de financiële aspecten, maar ook naar de relatie met het 

de klimaatverandering: dat moet voor ons en degenen die na ons komen leefbaar zijn en leefbaar blijven.  

Maatregelen om energie milieuvriendelijk op te wekken zoals zonnepanelen moeten volgens de meeste 

deelnemers aan de tafel tegemoet komen aan zowel hoge als lage inkomens. Ook kwam de toeslagenaf-

faire langs en in het verlengde daarvan het basisinkomen. Hierover liepen de meningen wat meer uiteen. 

Dat was ook het geval bij de stelling dat de overheid alle schulden zou moeten kwijtschelden. Ook was er 

aandacht voor de gezondheid en het verhaal dat mensen die arm zijn gemiddeld minder oud worden. Al 

met al een levendige en waardevolle discussie die veel heeft opgeleverd. 

Na de discussie over de vier thema’s was er een plenaire afsluiting waar ook de drie Tweede Kamerleden 

de gelegenheid kregen hun impressies weer te geven. Zij gaven aan dat ze levendige discussies hadden 

bijgewoond en dat op inhoud de leden elkaar wel weten te vinden.  

De resultaten van de discussies in de vier sessies zijn vastgelegd. Ook elders in het land hebben leden-

raadplegingen plaatsgevonden of staat dat nog te gebeuren. De resultaten van alle discussies worden ver-

zameld en in een rapportage worden samengevat. Het thema samenwerking zal weer aan de orde komen 

op het congres in 2024. Beide voorzitters benadrukten dat ze met een levendige groep, meer dan ze el-

ders tot nog toe hadden meegemaakt, de avond hadden doorgebracht. 

************************************** 

Hoe denkt wethouder Bé Schollema over de samenwerking met Groen Links? Op 24 juli jl. sprak hij erover 

op de radio. U vindt dat op onderstaande link.   
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CIRCULAIRE  
ECONOMIE IN EEN  

BETROKKEN REGIO: 
 

THEMABIJEENKOMST  
GROENLINKS EN PVDA 

 

Op 15 juni hielden GroenLinks en de PvdA hun eer-

ste gezamenlijke themabijeenkomst gehouden met 

als thema: een circulaire economie vanuit een be-

trokken regio. De bijeenkomst vond plaats in Zuid-

horn bij Kade Z (voormalig jongerencentrum  

Avalon). Gastspreker was Willem Foorthuis, lector 

duurzaam coöperatief ondernemen aan Hanzehoge-

school Groningen.  

Alvorens Willem met zijn lezing van start ging werd stilgestaan bij de ontstaansgeschiedenis van Kade Z. 

De familie Kuipers, oprichters ook van het nabijgelegen bedrijf De Zevenster, hebben het initiatief geno-

men om het voormalige jongerencentrum Avalon om te bouwen tot een brasserie die gerund wordt door 

jongeren met een afstand tot de arbeidsmarkt. En met veel succes. Kade Z is een goed bezochte brasserie, 

met terras en speelgelegenheid voor kinderen. Maar ook een gelegenheid voor bedrijfsvergaderingen en 

familiefeesten. Een prachtig initiatief waar veel pionieren aan vooraf is gegaan.  

Centraal in de lezing van Willem Foorthuis stond het belang en de kracht van onze eigen regio. Als lector 

is hij met name actief in onze provincie om samenwerking tussen verschillende partijen te bundelen om 

daarmee onze regio sterker te maken. Uit een Europees onderzoek is gebleken dat onze provincie als het 

gaat om kansrijke rurale economieën op de achtste plaats staat. Onze provincie kenmerkt zich door een 

stad met een duidelijke regio functie, met hoogwaardige kennisinstellingen op elk niveau, met veel stu-

denten. Er liggen enorm veel kansen om die kennis te benutten om samen met ondernemers, agrariërs en 

de overheid tot innovaties te komen. Want dat is volgens Willem Foorthuis nog wel een probleem, de in-

novatiekracht van ons MKB. Door kennisinstellingen en bedrijfsleven bij elkaar te brengen onder regie van 

gemeenten kunnen nieuwe logistieke vormen ontstaan, nieuwe bedrijfsprocessen of zelfs nieuwe pro-

ducten.  

Nauwelijks grip  

En het is hard nodig om tot nieuwe inzichten te komen als het 

gaat om de inrichting van onze regionale economie. Het neolibe-

rale economische model zorgt ervoor dat we nauwelijks nog grip 

hebben op de wijze waarop onze producten tot stand komen. Dit 

geldt ook voor de productie van voedsel. Veel landbouwpro-

ducten uit onze provincie zijn bulkgoederen die naar het buitenland verdwijnen terwijl wij duur voedsel 

weer importeren. Als voorbeeld noemde Willem Foorthuis varkensvlees dat onze provincie verlaat. Tij-

dens transport wordt het vlees verkocht naar óf Italië, waar er Parmaham van wordt gemaakt, óf naar 

Spanje, waar het tot Serranoham wordt verwerkt. En bij het UMCG komen er van de 1400 producten die 

worden verwerkt in de maaltijden voor de patiënten er maar 3 uit de eigen regio. Dat zou anders moeten. 

We kunnen in onze regio naar een ander systeem overgaan waar we zelf meer toegevoegde waarde cre-

eren, een nieuw regionaal kennis ecosysteem, dat ook bijdraagt aan een meer circulaire economie. Door 

scherper te kijken welke lokaal geproduceerde voedselproducten in de eigen regio kunnen worden afge-

zet dan wel verwerkt tot producten met een hogere toegevoegde waarde kan een circulaire economie 

In de brasserie vertelt Jan Kuipers 
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worden versterkt. Daarbij moeten we kennis die aanwezig is bij onze onderwijsinstellingen bundelen met 

de kennis die aanwezig is in het bedrijfsleven. En de overheid is nodig om deze samenwerking een goede 

structurele basis te geven. 

Coöperatie  

De coöperatie is nog altijd een mooi voorbeeld van 

een dergelijke samenwerking volgens Willem Foort-

huis. Jakob Elema, Groninger van geboorte, begon 

vanaf eind 19e/begin 20e eeuw in Drenthe voorlich-

ting te geven aan boeren hoe zij hun landbouwpro-

ductie zouden kunnen verbeteren waaronder nieuwe 

vormen van kunstmest. Hij stimuleerde hierbij de sa-

menwerking tussen de boeren door de vorming van 

landbouwverenigingen, in feite voorlopers van coöpe-

raties. Hij ontwikkelde zich tot landbouwconsulent en 

later hoogleraar grondverbetering aan de Universiteit 

van Wageningen. Hij was ervan overtuigd dat perma-

nente kennisoverdracht aan de agrarische sector no-

dig was voor de versterking van de landbouw. Een dergelijke infrastructuur, waarin er blijvend kennis 

wordt overgedragen vanuit het onderwijs naar een bepaalde sector, kennen we in Nederland niet meer. 

Sinds de jaren zestig is dit langzamerhand verdwenen.  

Het belang van regionale samenwerking en de kracht van permanente kennisoverdracht stimuleerde het 

lectoraat van Willem Foorthuis tot de vorming van diverse zogenoemde gebiedscoöperaties, waaronder 

de Gebiedscoöperatie Westerkwartier, waarbinnen samenwerking plaatsvindt tussen ondernemers, bur-

gers, agrariërs, en gemeenten.  

In Europa is met veel belangstelling gekeken naar dit fenomeen Gebiedscoöperatie en EURADA (European 

Association of Development Agencies), een Europees Netwerk voor economische ontwikkeling, heeft in 

2018 de Gebiedscoöperatie Westerkwartier uitgeroepen als hét voorbeeld van regionale economische 

ontwikkeling. Naast ondernemers, natuurorganisaties en agrariërs participeerden de gemeente Zuidhorn 

(later gemeente Westerkwartier) en de Hanzehogeschool Groningen in de Gebiedscoöperatie.  

Failliet  

De Gebiedscoöperatie Westerkwartier heeft het echter niet gered en is najaar 2022 failliet gegaan. Be-

langrijkste oorzaak was het ontbreken van een structurele financiële basis. De Gebiedscoöperatie was te 

veel afhankelijk van projectgelden. Toch blijft het model van een Gebiedscoöperatie volgens Willem 

Foorthuis een krachtig model met veel kansen voor onze regio.  

Hij spreekt van “Engaged” (betrokken) waarin er door samenwerking een krachtige regio kan ontstaan. 

Maar dan moet je het wel anders organiseren. Hij is nu in gesprek met gemeente Westerkwartier om te 

kijken of je het model kunt doorontwikkelen waarbij je één van de doelen uit het college uitvoeringsplan 

(het plan dat de coalitiepartijen voor huidige zittingsperiode gezamenlijk hebben opgesteld) als uitgangs-

punt neemt en daar vervolgens studenten, ondernemers en maatschappelijke organisaties bij betrekt af-

hankelijk van het thema.  Willem Foorthuis noemt deze nieuwe vorm van samenwerking een Innovatie 

Werkplaats. De gemeente geeft dan de structurele basis. Betrokken onderwijsinstellingen doen niet vrij-

blijvend mee maar zullen zich ook contractueel aan de Innovatie Werkplaats verbinden. Interessant om te 

volgen of hiermee Gebiedscoöperatie Westerkwartier een vervolg krijgt in een andere jas.  

Selma Zorgman (GL), Ben Kunst (GL), André Hatzman (PvdA) en Pieter Veenstra (PvdA) 

Willem Foorthuis  
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MAX VAN DEN BERG  
1 MEI VIERING 2023  

IN ADUARD 

 

Op 1 mei jl. vierden de afdelingen PvdA Westerkwartier en PvdA 

Het Hogeland in Aduard weer de Dag van Arbeid. Bijzondere gast 

was oud-politicus en voormalig Commissaris van de Koning(in) Max 

van den Berg. Hij hield een toespraak over de betekenis van de so-

ciaal democratie vandaag de dag en het belang van 1 mei. Hij nam 

ons mee terug naar de tijd waarin nog gesproken werd over demo-

cratisch socialisme (dit om het verschil met het communisme en de 

anarchisten te benadrukken). Verder keek Max terug op het op-

gaan van de SDAP in de PvdA in 1946, de opkomst van de PvdA in de jaren 50, 60 en 70, de crisis in de ja-

ren 80 met zeer hoge werkloosheid en vele arbeidsongeschikten tot op het moment waar we nu staan. 

In de jaren ’50 liepen zelfbewuste groepen arbeiders in pak op 1 mei met vaandels en strijdliederen zin-

gend door de straten. Het was een voorhoede van mensen die binnen de PvdA samen strijdend verande-

ringen en verbeteringen voor elkaar kregen. Zij stonden op de schouders van anderen.  

Van den Berg haalde voor de inspiratie voor zijn verhaal uit een lezing van 

Willem Drees 1 mei 1941 toen hij gevangen zat in het Duitse concentratie-

kamp Buchenwald. Drees ging voor een divers gehoor van socialisten en men-

sen met andere maatschappijopvattingen in op de ideologie en beginselen 

van het democratisch socialisme die daarbij essentieel zijn.  

De integrale tekst van de lezing van Willem Drees van 1 mei 1941is te lezen 

via de link: 

https://www.dbnl.org/tekst/dree003dree01_01/dree003dree01_01_0007.php 

Op de website van PvdA vindt u ook het hele verhaal van Max van den Berg, 

https://www.pvdawesterkwartier.nl/toespraak-max-van-den-berg-op-1-mei-

viering-2023-in-aduard/  

  

https://www.dbnl.org/tekst/dree003dree01_01/dree003dree01_01_0007.php
https://www.pvdawesterkwartier.nl/toespraak-max-van-den-berg-op-1-mei-viering-2023-in-aduard/
https://www.pvdawesterkwartier.nl/toespraak-max-van-den-berg-op-1-mei-viering-2023-in-aduard/
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NIEUW SOCIAAL CONTRACT :  
AANKNOPINGSPUNTEN  

VOOR DE PVDA?   

 

Vanuit het niets naar 31 zetels – als je zo scoort bij een opiniepeiling, 

dan moet je haast wel naast je schoenen gaan lopen. Zo niet Pieter 

Omtzigt. De vraag is: wat wil Pieter? Zijn partij Nieuw Sociaal Contract – 

hierna NSC – grijpt terug op zijn gelijknamige boek uit 2021. Wat be-

doelt ex-CDA’er er precies mee? Hier een korte samenvatting en een 

paar commentaartjes.  

Het boek opent met een lang interview waarin Omtzigt zichzelf voor-

stelt. Tussen zijn 18e en 28e studeert hij in Engeland, Italië en Denemar-

ken. Hij promoveert op ‘beleidsmodellen’, die de werkelijkheid in kaart 

moeten brengen. Maar kan dat wel? Hij is er uiterst kritisch op. In 2002, 

het jaar van de moord op Fortuyn, komt hij terug naar Nederland en gaat in Borne wonen, in Twente. In 

de Tweede Kamer vanaf 2003 houdt hij zich binnen de CDA-fractie bezig met pensioenen. De VUT is onbe-

taalbaar en moet verdwijnen. Hij trouwt met een Syrisch-orthodoxe vrouw uit Turkije en krijgt met haar 

vier dochters. Hij zet zich via de Raad van Europa in voor vervolgde christenen in het Midden-Oosten. Tus-

sen 2010-12 zijn de verhoudingen in het CDA ‘verziekt’, schrijft hij, zelf wordt hij in 2012 met voorkeurs-

stemmen gekozen. Hij schrijft snoeiharde rapporten over corruptie in de Raad van Europa zelf en op 

Malta (n.a.v. moord op een journaliste). Ze leiden tot ontslagen in de Raad en het aftreden van de Mal-

tese regering. Hij toont lef.  

Omtzigt komt in het boek met fundamentele kritiek op de koopkrachtplaatjes van o.a. het Centraal Plan-

bureau en Belastingdienst. Modellen beschrijven de werkelijkheid maar ten dele, maar over ‘de complexe 

werkelijkheid’ wordt nauwelijks nagedacht, schrijft hij. Een argument dat je van zo’n cijferaar en statis-

tisticus niet verwacht. De voorbeelden spreken boekdelen. Het hoofdstuk over Europa opent Omtzigt met 

een verwijzing naar de beroemde rede in 1940 van professor Cleveringa, hoogleraar in Leiden. Deze in Ap-

pingedam geboren jurist oefent openlijke, felle kritiek op de Jodenvervolging en wordt door de Nazi’s op-

gepakt. De les is, zegt Omtzigt dat je ‘soms principieel moet zijn’, voor dingen moet staan. Concreet hekelt 

hij de schending van de strakke begrotingsregels van de EU en de ondermijning van de rechtstaat in Oost-

Europa. Dat ondergraaft de Europese samenwerking. Ik moet denken aan onvruchtbare tirades van Je-

roen Dijsselbloem tegen Griekenland en Italië in Rutte II en de diepe, diepe zakken van de EU daarna in 

coronatijd, toen financiële striktheid ineens niet meer in zwang was. Omtzigts kritiek op Europa heeft 

door de oorlog in Oekraïne erg aan urgentie verloren.  

Het toeslagenschandaal is geen incident, het is structureel, zegt Omtzigt. Hij geeft verbijsterende voor-

beelden van de manier waarop de belastingdienst eerst groepen in de samenleving criminaliseert (van-

wege vermeende fraude) en daarna het onderzoek door de Kamer frustreert en bijna onmogelijk maakt. 

In het aardbevingendossier in Groningen vinden vergelijkbare processen plaats, al gaat hij daar verder 

niet op in. Het verlies aan vertrouwen is een gevolg van dit overheidsoptreden. Daarom moet er een 

nieuw sociaal contract komen voor de relatie tussen staat en burger. Daarmee komen we bij de vraag, 

wat hij daar onder verstaat.  

Contractenleer 

Daarvoor moeten we terug in de tijd. Het betekent dat een regering van onderop krijgt. Dat sprak niet al-

tijd vanzelf, hadden vorsten hun macht niet van God gekregen? Toch vonden zelfs sommige middel-

eeuwse denkers opstand tegen een tiran gerechtvaardigd. De Acte van Verlatinghe uit 1581, waarmee de 

gehoorzaamheid van de Nederlanders aan de Spaanse koning formeel werd opgezegd, is het eerste 
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‘sociaal contract’ in Nederland. Basisafspraken kwamen vanaf eind 18e eeuw terecht in de grondwetten 

van de VS, Frankrijk en de Bataafse Republiek. Telkens gaat het om een evenwicht tussen diverse institu-

ties, zoals Montesquieu zou formuleren.  

Een nieuw sociaal contract betekent dus nieuwe basisafspraken voor 

de relatie tussen burger en openbaar bestuur. Omtzigt doet er tien 

voorstellen voor, die vooral richting moeten geven. In het boek be-

steedt hij er maar zo’n 25 pagina’s aan. Kern is dat in het bestaande 

stelsel de verhouding tussen macht en tegenmacht is scheef gegroeid. 

Parlement, rechterlijke macht, journalistiek, advocatuur, maatschap-

pelijk middenveld, de ombudsman … elk van deze instituties is te 

krachteloos. De regering is te machtig geworden en zet de informatie-

voorziening naar zijn hand. De evenwichten van de Trias Politicas zijn 

uit balans, de basisafspraken moeten dus worden herzien.  

De voorstellen  

Wat te doen? Niet alle tien voorstellen zijn even ingrijpend. Ik beperk 

me tot de twee belangrijkste. Omtzigt pleit voor het instellen van een grondwettelijk hof, dat wetten 

toetst aan de grondwet. Rijmt een nieuwe wet niet met de grondwet, dan vervalt de wet. Dat moet leiden 

tot betere wetgeving. Kanttekening: zo’n Hof bestaat in Duitsland en de VS. In Duitsland roept dit zelden 

discussie op. In de VS is het Hooggerechtshof zelf mikpunt van een ziek stelsel geworden. Trump en Biden 

benoemen telkens eigen aanhangers. Dat doet afbreuk aan de invloed van hun opvolgers. De vraag is dus 

of zo’n hof echt een verbetering is. Veel hangt af van de toegekende bevoegdheden.  

Een tweede voorstel is invoering van een districtenstelsel: de kiezer kiest een vrouw of man uit de eigen 

provincie/kiesdistrict. Kanttekening: zo’n stelsel verruilden we honderd jaar terug voor evenredige verte-

genwoordiging. Omtzigt pleit voor honderdtien Kamerleden uit de districten, en veertig evenredig. Ook 

dit voorstel kent plussen en minnen: de plus is dat de kiezers hun gekozene beter kennen. Dat is tegelijk 

ook de min, zoals we zien aan Richard de Mos in Den Haag. Staat de politicus dan niet zowat in dienst van 

zijn kiezers? In de VS pakt dat gebrek aan onafhankelijkheid vaak verkeerd uit.  

De andere voorstellen zijn minder controversieel en technischer van aard.  

Krediet 

Omtzigt verdient veel waardering voor zijn vasthoudende rol bij het ontrafelen van de toeslagenaffaire. 

Dat schandaal liet zien hoe diep de betonrot zit. De tien voorstellen zijn meer voorzetten dan uitgewerkte 

alternatieven. Bezwaren zijn er ook, ik noemde er al een paar. Grondwetswijzigingen zijn per definitie iets 

van de heel lange termijn. We lossen er armoede of het gebrek aan woningen niet mee op.  

Vergeefse moeite dus? Nee, dat nu ook weer niet. Opvallend is dat intussen (dit stuk schrijf ik op 4 sep-

tember) ook andere partijen een duit in de zak doen: invoering van referenda, verdubbeling van het aan-

tal Kamerleden. D66 is dit thema voor altijd kwijt. Die structuurdiscussie gaat er dus komen en 

PvdA/GroenLinks moeten daarin investeren. Met Omtzigt en misschien ook van der Plas is het beter ker-

sen eten dan vorige ‘vernieuwers’ als Fortuyn, LPF of Ja ’21.  

Maar wellicht hebben de luide kritiek en het slinkende vertrouwen wel veel meer te maken met stijl en 

politieke cultuur dan met structuren. Op dit punt is Omtzigt’ s blazoen smetteloos; beter nog dan zijn 

voorstellen. Na de man zonder visie maar wel elke avond op televisie heeft de kiezer nu behoefte aan een 

principiëler type, die perspectief kan bieden. En misschien vindt die kiezer het aandoenlijk dat die leider 

ongemakkelijk oogt voor de camera, geen radde prater is en een trage beslisser.  

Genoeg aanknopingspunten voor GroenLinks/PvdA, denk ik.  

Joost Eskes                                 
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